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НОРМАТИВНОЕ ОБЕСПЕЧЕНИЕ ПРОТИВОДЕЙСТВИЯ  

КОРРУПЦИИ В УКРАИНЕ 

Валерий КОЛПАКОВ 

Запорожский национальный университет 

 
Автор исследует антикоррупционное законодательство Украины. Анализируется роль государственных органов 

в борьбе с коррупцией как: Национальное агентство по предупреждению коррупции; Национальное антикорруп-

ционное бюро Украины; Специализированная антикоррупционная прокуратура; Государственное бюро рассле-

дований. Взяты во внимание институт дисциплинарной ответственности; административная ответственность; 

уголовная ответственность. Анализируются положительные и отрицательные аспекты «Государственной прог-

раммы по предупреждению и борьбе с коррупцией на 2011-2015 годы»; «Национальной антикоррупционной 

стратегии на 2011-2015 годы»; Закона «Об основах предотвращения и противодействия коррупции» 2011 г.; 

Закона о предупреждении коррупции 2014 г.; проекта новой Антикоррупционной стратегии на 2020-2024 годы. 

Документы содержат перечень конкретных ограничений использования служебного положения при получении 

подарков; ограниченные возможности государственных служащих, ведущих карьеру по совместительству; 

введены регулирующие фундаментальные правила этического поведения государственных служащих; усилен 

финансовый контроль (особое внимание уделяется предоставлению декларации о доходах); законодатель опре-

делил лиц, обладающих полномочиями содействовать борьбе с коррупцией; проведены специальные проверки 

кандидатов, претендующих на занятие высоких государственных должностей. Формулируется вывод: прогресс 

антикоррупционной деятельности зависит от качества нормативного обеспечения противодействия коррупции. 
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конфликт интересов.  

 

REGULATORY SUPPORT OF COUNTERACTION CORRUPTION IN UKRAINE 

The author examines the anti-corruption legislation of Ukraine. The article analyses the role of state bodies in the 

fight against corruption: National Agency for the Prevention of Corruption; National Anti-Corruption Bureau of Ukraine; 

Specialized anti-corruption prosecutor's office; State Bureau of Investigation. It also analyses the institution of 

disciplinary responsibility; administrative responsibility; criminal liability. It examines the positive and negative aspects 

of the “State Programme for the Prevention and Combating Corruption for 2011-2015”; “National Anti-Corruption 

Strategy for 2011-2015”; Law on the basics of preventing and combating corruption 2011; Law on the Prevention of 

Corruption 2014; new draft of the Anti-Corruption Strategy for 2020-2024. The documents contain a list of specific 

restrictions on the use of official position in the  receiving of gifts; limited capacity of public servants leading the career 

concurrently; introduce regulated fundamental rules of ethical conduct for civil servants; strengthen the  financial control 

(paying special attention to providing the declaration of income); the legislator specified the persons having the authority 

to assist in the fight against corruption; realisation of special checks of candidates applying to high-level government 

positions. The conclusion that this paper formulates is that the progress of anti-corruption efforts depends on the quality 

of the normative support for combating corruption. 
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